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Geachte Minister onlangs heeft u een consultatie open gesteld betreffende de voorgenomen 
plannen voor reductie van het aantal vergunninghouders 
Als zender-installateur en verhuurder van zendinstallaties hebben wij belang bij een stabiele markt 
en het houden van de installaties welke wij in verhuur hebben. 
Wij zijn van mening dat uw plannen erg omstreden zijn door een aantal van onze huurders van een 
zender installatie welke pas een krappe 2 jaar in gebruik zijn. Onze klanten dan wel andere 
gebruikers van Kleinere FM frequenties is niets gevraagd, terwijl het juist om hun frequenties 
handelt. Deze zijn ook nog eens intensief gecontroleerd wat zeker niet gebruikelijk is.  Uw beleid is 
normaliter dat pas controles plaats vinden nadat er een handhaving traject is gestart vanwege een 
storing dan wel op verzoek van een belanghebbende. 
Onze installaties zijn in orde bevonden zoals verwacht maar dit brengt wel veel werk met zich mee 
en zelfs tijdelijk de zenders uitschakelen tbv de controles tijdens prime time. Dit is ongebruikelijk in 
de sector en wij zijn dan ook van mening dat concurrenten die anderen slechts willen pesten dmv 
controles terwijl zij zelf om ontheffing van allerlei regels vragen niet correct en onnodig. Gelieve hier 
in toekomst richting de nieuwkomers in de markt te voorkomen, wij hebben van alle nieuwkomers 
vernomen controles gehad te hebben. 
Tevens willen wij verzoeken om de ingebruikname verplichting termijn weer terug te zetten naar 1 
jaar  of 9 maanden voor installaties nieuw zijn dan wel  van leverancier wisselen. Nieuwe locaties zijn 
lastig te verkrijgen ivm contracten en tegenwoordig is het verkrijgen van een eigen stroom 
aansluiting erg lastig en tijdrovend vanwege het huidige netwerk problemen en lever tijden hiervan. 
Gelieve hier rekening mee te houden bij een nieuwe uitgifte van vergunningen voor de FM 
vergunningen. 
Wij pleiten voor een uitgifte van de vergunningen volgens de pas twee jaar gelden afspraken voor 
nieuwkomers met kleiner bereik (dus dezelfde kavels als nu uitgegeven), dit geeft diversiteit in de 
markt en pluformiteit, het bijeenvegen van frequenties levert alleen eenheidsworst op in het 
radiolandschap. En is eindelijk een regio karakter aan de radiomarkt toegevoegd na lang overleg met 
de gehele radiomarkt. wat eindelijk tot rust en overleg bracht in de radiomarkt  
 
Hieronder geven wij onze mening en inzichten op de consultatie welke onze concullega heeft 
geplaats in de huidige consultatie. Ook Rato levert (leverde) nieuwe installaties aan de markt maar 
vooral voor kleinere omroepen. 
 
Rato zendertechniek heeft dus de reactie gelezen van RNN Radio Netwerk Nederland welke stelt dat 
een aantal Omroepen RNN heeft verzocht om hun misschien te verwerven kavel te laten exploiteren 
door RNN , maar veel frequenties zijn niet gesitueerd waar RNN opstel punten heeft, en verzoek RDI 
dus maar even om kavels en frequenties maar om te plannen naar opstelpunten van haar. 
KRCO vindt dit een vreemde gang van zaken, elke operator of omroep kan en mag ten aller tijden op 
de huidige locaties (veelal van Broadcast partners dan wel masten van Cellnex) haar antennes 
ophangen tegen een markt conforme prijs. Dit geldt voor Rato als ook RNN en huidige omroepen. 
Het is dus dan ook onwenselijk dat speciaal voor RNN nu al toezeggingen worden gedaan om 
mogelijk zenders te mogen verplaatsen naar masten welke zij in haar bezit heeft, terwijl andere 
omroepen de normale procedures dient te volgen tot verplaatsing binnen de geldende normen. Ook 
geld dat omroepen die frequenties verwerven dat concurrerende zenders niet of slechts over kleine 
afstanden worden verplaatst zodat vooraf kan worden ingeschat wie er een zender in dezelfde 
uitzendgebieden heeft, en niet plots een zender verplaatst wordt naar een plek waar zij eerst geen 
concurrent had, dan wel plots storing ondervind (voorbeeld bekend van kavel A08) 
RNN heeft hierop geen uitzonderingspositie. 



Wij wijzen u als minister op een consultatie van 6 april 2021 tbv besluit bekendmaking kleine FM-
frequenties waarin RNN zelf schrijft dat deze nieuwe (en moesten bij vele nog een nieuw opstelpunt 
gemaakt worden) juist niet verplaatst mogen worden en er type aanduiding van antennes hard in de 
vergunning dient te worden voorgeschreven. En ook geen optimalisatie dan wel vermogen verhoging 
vanwege de bestaande markt. 
https://www.internetconsultatie.nl/besluit/reactie/75405b5f-478a-4206-852c-cf3a34323711 
 
citaat opmerking RNN  
Wij willen het agentschap dringend meegeven om voor al deze nieuwe lokaal commerciële frequenties een praktisch antenne diagram mee 
te geven met een type antenne. Gebeurd dit niet dan zal dit problemen gaat opleveren in de bestaande markt en dus handhavingsverzoeken 
gaat opleveren alleen nu andersom van bestaande  vergunninghouders naar de nieuwe lokaal commerciële vergunninghouders, als de 
gebruikte antenne/vermogen/hoogte en opstelpunt niet nageleefd worden. Daarom een groot verzoek om een praktisch diagram met een 
type antenne te verankeren in de vergunningen. 
RNN 6 april 2021 

  
Alle FM-frequenties welke zijn uitgegeven in 2022  zijn door RDI afgelopen periode (wat zeer 
uitzonderlijk is) tot in den treure gecontroleerd op stralingsdiagrammen en vermogens. Dit heeft niet 
alleen veel tijd maar ook veel extra geld gekost. Slechts één frequentie mocht uiteindelijk 2,5 km 
worden verplaatst omdat alle werkzaamheden al waren verricht en contracten getekend waren. FM-
frequenties beneden 1 KW mogen volgens het Verdrag van Genève 1984, 5 Km worden verplaatst 
en  hoger dan 1 KW tot 15 Km zonder aanpassing van antenne diagram of vermogen. 
Dit geldt voor iedereen behalve voor de nieuwe kavels, want die mochten dat niet. 
We kunnen dus stellen dat RNN een uitzondering voor zichzelf wenst te verkrijgen en voor anderen 
operators dan wel omroepen dienen de normale wegen belopen te worden en mogen zenders 
uitsluitend volgens de geveilde parameters mogen worden opgesteld.  
Een NIB status voor een zender wil zeggen dat indien deze zender storing veroorzaakt, de 
toezichthouder kan bepalen dat deze zender uitgezet moet worden of met andere parameters in 
gebruik mag blijven. Deze status kan niet zomaar opgeheven worden. 
 
Rato gaat er van uit dat u dit zeer omstreden plan van tafel haalt en de huidige kavels alle 
ambtshalve gaat verlengen tot 1 september 2026 en tussentijds met alle vergunninghouders om tafel 
gaat zitten en tot een goed nieuw plan komt met juist veel diversietijd voor de luisteraars. Dus meer 
vergunninghouders. 
 
Met vriendelijk groet 
 
Rato zendertechniek 
  
 


